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Pełny zapis przebiegu posiedzenia 

Komisji Gospodarki Morskiej i Żeglugi Śródlądowej (nr 66) 
27 października 2021 r. 
Komisja Gospodarki Morskiej i Żeglugi Śródlądowej, obradująca pod przewod-
nictwem posła Marka Sawickiego (KP), przewodniczącego Komisji, rozpatrzyła 
i zaopiniowała dla Komisji Finansów Publicznych rządowy projekt ustawy budże-
towej na rok 2022 (druk nr 1624) w zakresie: 

1) części budżetowej 62 – Rybołówstwo: 
a) dochody i wydatki z załączników nr 1 i 2, 
b) wynagrodzenia w państwowych jednostkach budżetowych z załącznika nr 6, 
c) dotacje celowe z załącznika nr 8, 
d) środki europejskie na finansowanie programów operacyjnych z załączni-
ków nr 4 i 15; 

2) części budżetowej 83 – Rezerwy celowe, w zakresie pozycji 8; 
3) części budżetowej 85 – Budżety wojewodów ogółem, w zakresie działu 
050 – Rybołówstwo i rybactwo: 

a) wydatki z załącznika nr 2, 
b) wynagrodzenia w państwowych jednostkach budżetowych z załącznika nr 6; 

4) zadań z zakresu administracji rządowej i innych zadań zleconych jednost-
kom samorządu terytorialnego odrębnymi ustawami w części 85 – Budżety 
wojewodów ogółem z załącznika nr 7; 
5) części budżetowej 21 – Gospodarka morska: 

a) dochody i wydatki z załączników nr 1 i 2, 
b) wynagrodzenia w państwowych jednostkach budżetowych z załącznika nr 6, 
c) dotacje podmiotowe i celowe z załącznika nr 8, 
d) środki europejskie na finansowanie programów operacyjnych z załączni-
ków nr 4 i 15, 
e) programy wieloletnie w układzie zadaniowym z załącznika nr 10; 

6) części budżetowej 22 – Gospodarka wodna: 
a) dochody i wydatki z załączników nr 1 i 2, 
b) wynagrodzenia w państwowych jednostkach budżetowych z załącznika nr 6, 
c) dotacje celowe z załącznika nr 8, 
d) środki europejskie na finansowanie programów operacyjnych z załącz-
nika. nr 15; 

7) planu finansowego państwowej osoby prawnej z załącznika nr 14 – Pań-
stwowego Gospodarstwa Wodnego Wody Polskie; 
8) części budżetowej 69 – Żegluga śródlądowa: 
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a) dochody i wydatki z załączników nr 1 i 2, 
b) wynagrodzenia w państwowych jednostkach budżetowych z załącznika nr 6; 

9) części budżetowej 83 – Rezerwy celowe, w zakresie pozycji: 4, 8, 44 i 56. 

W posiedzeniu udział wzięli: Ryszard Bartosik sekretarz stanu w Ministerstwie Rolnictwa i Roz-
woju Wsi wraz ze współpracownikami, Rafał Weber sekretarz stanu w Ministerstwie Infrastruktury 
wraz ze współpracownikami, Aleksandra Szwemberg dyrektor Departamentu Finansowania Sfery 
Gospodarczej Ministerstwa Finansów wraz ze współpracownikami, Beata Orlik zastępca prezesa Pań-
stwowego Gospodarstwa Wodnego Wody Polskie wraz ze współpracownikami, Marzanna Lipińska 
p. o. wicedyrektor Departamentu Rolnictwa i Rozwoju Wsi Najwyższej Izby Kontroli wraz ze współ-
pracownikami, Andrzej Antosik prezes Bałtyckiego Stowarzyszenia Wędkarstwa Morskiego wraz 
ze współpracownikami, Waldemar Giżanowski prezes Stowarzyszenia Armatorów Jachtów Komer-
cyjno-Sportowych, Henryk Piątkowski przewodniczący Ogólnopolskiego Związku Zawodowego Ofi-
cerów i Marynarzy, Elżbieta Wawrzynowska przewodnicząca Przedstawicielstwa Zakładowego Ogól-
nopolskiego Związku Zawodowego Oficerów i Marynarzy przy Urzędzie Morskim w Gdyni, Dariusz 
Słomiński przewodniczący Komisji Międzyzakładowej NSZZ „Solidarność” Morskich Służb i Przed-
siębiorstw Ratowniczych. 

W posiedzeniu  udział  wzięli  pracownicy  Kancelarii  Sejmu: Grażyna Kućmierowska, Jolanta 
Ostrowska – z sekretariatu Komisji w Biurze Komisji Sejmowych. 
Przewodniczący poseł Marek Sawicki (KP): 

Dzień dobry państwu. Otwieram posiedzenie Komisji Gospodarki Morskiej  i Żeglugi 
Śródlądowej. Witam państwa posłów, witam pana ministra Ryszarda Bartosika, witam 
pana ministra Rafała Webera, witam panią prezes Beatę Orlik oraz pozostałych zapro-
szonych gości. 
Stwierdzam kworum. 
W porządku dziennym posiedzenia mamy rozpatrzenie i zaopiniowanie dla Komi-

sji Finansów Publicznych rządowego projektu ustawy budżetowej na rok 2022 (druk  
nr 1624) w zakresie działania Komisji. Jeżeli nie usłyszę sprzeciwu, uznam, że Komisja 
przyjmuje zaproponowany porządek dzienny. Sprzeciwu nie słyszę. 
Jednocześnie mam prośbę – ponieważ jest to ważne i najprawdopodobniej bardzo dłu-

gie posiedzenie – o wstrzemięźliwość w zabieraniu głosu, tak żebyśmy dzisiaj zdążyli się 
z tym problemem uporać. 
Pragnę przypomnieć, że każda zgłoszona poprawka do projektu ustawy budżetowej 

musi zawierać źródło finansowania, a więc wskazanie pozycji, z której należy przesunąć 
środki,  jak też cel finansowania i uzasadnienie zmian. Druki do składania poprawek 
można pobierać w sekretariacie Komisji. 
Przystępujemy do realizacji porządku dziennego. Punkt pierwszy. Część budżetowa 

62 – Rybołówstwo. W tym punkcie proszę o zreferowanie dochodów i wydatków, wyna-
grodzeń  w państwowych  jednostkach  budżetowych,  dotacji  celowych  oraz  środków 
europejskich na finansowanie programów operacyjnych. Bardzo proszę pana ministra 
Ryszarda Bartosika. 

Sekretarz stanu w Ministerstwie Rolnictwa i Rozwoju Wsi Ryszard Bartosik: 
Szanowny panie przewodniczący, Wysoka Komisjo, dostojni państwo, w projekcie ustawy 
budżetowej na rok 2022 zaplanowano dochody do realizacji w części 62 – Rybołówstwo 
w wysokości 1690 tys. zł. Wydatki zaplanowane w tej części budżetowej wyniosą łącz-
nie 134 128 tys. zł i zostaną przeznaczone na funkcjonowanie i realizację zadań przez 
Główny Inspektorat Rybołówstwa Morskiego oraz urząd Ministra Rolnictwa i Rozwoju 
Wsi w tej części budżetowej, finansowanie programu operacyjnego Rybactwo i Morze 
2014–2020 oraz zarybianie polskich obszarów morskich. Dla Głównego Inspektoratu 
Rybołówstwa Morskiego zaplanowano wydatki w kwocie 12 225 tys. zł. Na funkcjonowa-
nie urzędu Ministerstwa Rolnictwa i Rozwoju Wsi w tej części budżetowej zaplanowano 
środki w wysokości 21 065 tys. zł. W części 62 – Rybołówstwo w jednostkach budżeto-
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wych zaplanowano łączną kwotę wydatków na wynagrodzenia ogółem łącznie z dodat-
kowym wynagrodzeniem rocznym w wysokości 19 974 tys. zł. 
Powyższe wydatki  zostaną  uzupełnione wydatkami  zaplanowanymi  na rybołówstwo 

w części 83 – Rezerwy celowe w kwocie 81 037 tys. zł z przeznaczeniem na współfinansowa-
nie programów z udziałem środków unijnych oraz w części 85 – Budżety wojewodów ogółem 
w kwocie 37 222 tys. zł. Wydatki te zostaną przeznaczone na funkcjonowanie Państwowej 
Straży Rybackiej w kwocie 30 335 tys. zł, program operacyjny Rybactwo i Morze 2014–2020 
w kwocie 6656 tys. zł oraz na pozostałą działalność w kwocie 231 tys. zł. 
Ponadto w projekcie ustawy budżetowej na rok 2022 zaplanowano środki europej-

skie na program operacyjny Rybactwo i Morze 2014–2020 oraz perspektywę finansową 
2021–2027 w łącznej kwocie 447 151 tys. zł. W projekcie ustawy budżetowej na przyszły 
rok na rybołówstwo zaplanowano łącznie środki w kwocie 699 538 tys. zł, w tym wydatki 
na rybołówstwo w kwocie 252 387 tys. zł, wydatki budżetu środków europejskich w kwo-
cie 447 151 tys. zł. Dziękuję, panie przewodniczący. 

Przewodniczący poseł Marek Sawicki (KP): 
Dziękuję. Mam pewien problem, gdyż wydaje mi się, że pan minister zreferował nie tylko 
punkt pierwszy dotyczący rybołówstwa, ale także część budżetową 83. Słyszałem także 
coś o budżetach wojewodów. 

Sekretarz stanu w MRiRW Ryszard Bartosik: 
Tak, tak, panie przewodniczący. 

Przewodniczący poseł Marek Sawicki (KP): 
A zatem otwieram dyskusję w punktach pierwszym, drugim, trzecim i czwartym. Czy 
ktoś z pań posłanek, panów posłów chciałby zabrać głos? Bardzo proszę, pan przewod-
niczący. 

Poseł Artur Szałabawka (PiS):
Rozdział 05006 – zarybianie polskich obszarów morskich, ale nie tylko. Właśnie teraz nie 
rozumiem, czy morskich i lądowych. Jest niezmienna kwota 5000 tys. zł na zarybianie 
w momencie, kiedy wiemy, że koszty troszeczkę się zwiększają. Ryby są bardzo ważne, 
zarybianie też jest bardzo ważne. W tej chwili nie złożę poprawki, dlatego że nie wiem, 
gdzie tego szukać w budżecie, jest natomiast sugestia pod rozwagę, czy 5000 tys. zł przy 
wszystkich innych wydatkach... Jest 5000 tys. zł. Gdyby było zwiększenie o 2000–2500 
tys. zł, poprawiłoby to na pewno naszą sytuację. Panie ministrze, kwota 5000 tys. zł 
na tak duży obszar możliwości zarabiania naprawdę mogłaby być  troszeczkę zwięk-
szona. Dziękuję. 

Przewodniczący poseł Marek Sawicki (KP): 
Uspokoję pana przewodniczącego. Poprawki można składać dzisiaj, można składać także 
w trakcie drugiego czytania na sali sejmowej. Wobec tego pan przewodniczący ma jeszcze 
czas na zastanowienie się, komu zabrać, żeby tutaj dodać. Taka jest zasada. Czy pan 
minister chciałby się odnieść do tej propozycji? 

Sekretarz stanu w MRiRW Ryszard Bartosik: 
Tak,  panie  przewodniczący,  ale  przekażę  głos  panu  dyrektorowi  Tereszkiewiczowi 
z naszego Departamentu Rybołówstwa. Jeżeli można, pan dyrektor powie kilka słów 
na ten temat. 

Przewodniczący poseł Marek Sawicki (KP): 
Bardzo proszę, pan dyrektor. 

Zastępca dyrektora Departamentu Rybołówstwa MRiRW Tomasz Tereszkiewicz: 
Szanowni państwo, nie widzimy problemu, żeby zwiększyć środki. Oczywiście każda 
kwota jest potrzebna. À propos sugestii pana posła, jeżeli chodzi o zarybianie obszarów 
morskich, zarybia się je na śródlądziu, tak więc wszystko jest w porządku. Proponujemy, 
żeby tę kwotę zabrać z rezerwy celowej. Dziękuję. 



6                  m.h.

Pełny ZaPis PrZebiegu Posiedzenia:  
Komisji gosPodarKi morsKiej i Żeglugi Śródlądowej (nr 66)

Przewodniczący poseł Marek Sawicki (KP): 
Dziękuję bardzo. A zatem pan przewodniczący może już przygotowywać poprawkę. Czy 
ktoś jeszcze chciałby zabrać głos? Bardzo proszę, panie pośle. 

Poseł Artur Łącki (KO):
Dzień dobry państwu. Panie przewodniczący, szanowni goście, panie ministrze, proszę 
mi powiedzieć, czy w budżecie w jakimś miejscu są środki pomocowe dla rybaków, którzy 
nie mogą robić połowów, jak również dla tych, którzy prowadzą morskie połowy węd-
karskie. Czy gdzieś tutaj są środki pomocowe, czy są one tylko w rezerwie celowej? Tam 
znalazłem pewne środki, a tutaj nie mogę znaleźć. 

Przewodniczący poseł Marek Sawicki (KP): 
Dziękuję bardzo. Kto jeszcze z pań posłanek i panów posłów chciałby zabrać głos w dwóch 
pierwszych punktach? Do trzeciego jeszcze wrócimy. Jest to dziedzina, o której będzie 
mówił także minister finansów. Jeżeli nie, to, panie ministrze, czy chciałby pan coś dodać 
w sprawie pytania pana posła Łąckiego? 

Sekretarz stanu w MRiRW Ryszard Bartosik: 
Panie przewodniczący, Wysoka Komisjo, dla rybaków są środki z programu operacyj-
nego. Są one tutaj wskazane. Natomiast dla wędkarzy – rozumiem, że chodzi o wędkarzy 
rekreacyjnych – nie mamy środków w budżecie. 

Poseł Artur Łącki (KO): 
Przepraszam, mogę dopytać? 

Przewodniczący poseł Marek Sawicki (KP): 
Bardzo proszę, panie pośle. 

Poseł Artur Łącki (KO): 
Nie ma ich tutaj. A czy może są w rezerwie celowej? 

Sekretarz stanu w MRiRW Ryszard Bartosik: 
Środków tych nie ma w ogóle. 

Poseł Artur Łącki (KO): 
Nie ma w ogóle. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący poseł Marek Sawicki (KP): 
Dziękuję. Zamykam dyskusję w punktach pierwszym i drugim, ale o konkluzje będę pro-
sił osobno. Zgłaszam wniosek o pozytywne zaopiniowanie projektu ustawy budżetowej 
w części 62. Jeżeli nie usłyszę sprzeciwu, uznam, że wniosek przyjęto. Sprzeciwu nie 
słyszę. Zgłaszam także wniosek o pozytywne zaopiniowanie projektu ustawy budżetowi 
części 83 – Rezerwy celowe, w zakresie pozycji 8. Jeżeli nie usłyszę sprzeciwu, uznam, 
że Komisja przyjmuje powyższy wniosek. Sprzeciwu nie słyszę. 
Zanim przejdziemy do punktu trzeciego, myślę, że dobrze by było, gdybyśmy spotkali 

się w ramach prezydium i jeszcze raz z udziałem ministra rolnictwa i rozwoju wsi prze-
analizowali kwestię rybaków rekreacyjnych. Myślę, że może przy tym budżecie udałoby 
się ten problem rozwiązać, jeżeli będzie akceptacja. Jeszcze pan poseł Łącki. 

Poseł Artur Łącki (KO): 
Tutaj  poparłbym  pana  przewodniczącego.  Jeżeli  nie,  to chciałem  poinformować, 
że będziemy składali poprawkę dotyczącą właśnie pieniędzy dla rybaków rekreacyjnych, 
ale po konsultacjach z naszymi przedstawicielami w Komisji Finansów Publicznych. 

Przewodniczący poseł Marek Sawicki (KP): 
Dobrze. Panie pośle, bądźmy w kontakcie, żeby problem ten można było rozwiązać. 
Przechodzimy do rozpatrzenia punktu do trzeciego. Część budżetowa 85 – Budżety 

wojewodów ogółem w zakresie działu 050 – Rybołówstwo i rybactwo. W tym punkcie 
proszę o zreferowanie wydatków oraz wynagrodzeń w państwowych jednostkach budże-
towych. Od razu proszę też o zreferowanie punktu czwartego. Chodzi o zadania w zakre-
sie administracji rządowej i inne zadania zlecone jednostkom samorządu terytorialnego 
odrębnymi ustawami w części 85 – Budżety wojewodów ogółem. O zreferowanie tych 
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dwóch punktów proszę przedstawiciela Ministerstwa Finansów. Kto reprezentuje Mini-
stra Finansów? 

Zastępca dyrektora Departamentu Finansowania Sfery Gospodarczej Ministerstwa 
Finansów Elżbieta Milewska: 

Elżbieta Milewska, zastępca dyrektora Departamentu Finansowania Sfery Gospodarczej. 
Wysoka Komisjo, szanowni państwo, wychodząc naprzeciw prośbie pana przewod-

niczącego  o zwięzłe  zreferowanie,  ponieważ materiały  szczegółowe  zostały  państwu 
dostarczone, pozwolę sobie przedstawić wielkości podstawowe. Jeżeli chodzi o dochody, 
w dziale 050 – Rybołówstwo i rybactwo nie zostały one zaplanowane na 2022 rok, nato-
miast wydatki w budżetach wojewodów zostały w tym dziale zaplanowane na kwotę 
37 222  tys. zł.  Stanowi  to 105,1% wydatków  zaplanowanych  w ustawie  budżetowej 
na rok 2021. Na wydatki bieżące zaplanowano kwotę 30 107 tys. zł. Wydatki majątkowe 
to kwota 355 tys. zł. Na współfinansowanie projektów z udziałem środków Unii Euro-
pejskiej zaplanowano wydatki w kwocie 6760 tys. zł. Wydatki bieżące obejmują głównie 
wynagrodzenia wraz z pochodnymi. Wydatki bieżące na funkcjonowanie i działalność 
Państwowej  Straży  Rybackiej  wynoszą  5253  tys. zł.  Wydatki  pozapłacowe  są prze-
znaczone na zakup materiałów, wyposażenia  i pozostałych usług Państwowej Straży 
Rybackiej. W ramach wydatków bieżących na zadania z zakresu administracji rządo-
wej zostały zaplanowane środki w wysokości 231 tys. zł dla samorządów województw: 
kujawsko-pomorskiego w kwocie 68 tys. zł,  lubelskiego w kwocie 75 tys. zł, śląskiego 
kwocie 88 tys. zł, zgodnie z zapotrzebowaniem zgłoszonym przez wojewodów. Jeżeli cho-
dzi o wynagrodzenia, w 2022 roku w dziale rybołówstwo i rybactwo zostały zaplanowane 
wydatki dla pracowników Państwowej Straży Rybackiej w kwocie 20 745 tys. zł. Z tego 
wynagrodzenia osobowe to 19 236 tys. zł, a dodatkowe wynagrodzenie roczne to kwota 
1509 tys. zł. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący poseł Marek Sawicki (KP): 
Dziękuję bardzo. Otwieram dyskusję. Kto z pań posłanek i posłów chciałby zabrać głos 
w tej części? Nie widzę chętnych. Zamykam dyskusję. Zgłaszam wniosek o pozytywne 
zaopiniowanie projekty ustawy budżetowej w części 85 w zakresie działu 050. Jeżeli 
nie usłyszę sprzeciwu, uznam, że Komisja przyjmuje powyższy wniosek. Sprzeciwu nie 
słyszę. 
Przechodzimy do punktu piątego. Część budżetowa 21 – Gospodarka morska. W tym 

punkcie  proszę  o zreferowanie  dochodów  i wydatków, wynagrodzeń w państwowych 
jednostkach  budżetowych,  dotacji  podmiotowych  i celowych,  środków  europejskich 
na finansowanie  programów  operacyjnych  oraz  programów wieloletnich w układzie 
zadaniowym. O zreferowanie tej części budżetowej proszę pana ministra Rafała Webera. 

Sekretarz stanu w Ministerstwie Infrastruktury Rafał Weber: 
Dziękuję bardzo. Panie przewodniczący, Wysoka Komisjo, jeżeli chodzi o wydatki budżetu 
państwa w części 21 – Gospodarka morska, zostały one zaplanowane w wysokości bli-
sko 1 500 000 tys. zł, dokładnie 1 493 000 tys. zł, natomiast łączna kwota wydatków 
budżetu państwa oraz budżetu środków europejskich wynosi 1 596 000 tys. zł. Zaplano-
wane wydatki będą przeznaczone na następujące cele. Kwota 814 000 tys. zł będzie prze-
znaczona na programy wieloletnie. Jest to między innymi budowa drogi wodnej łączącej 
Zalew Wiślany z Zatoką Gdańską. Kolejny program to Program Ochrony Brzegów Mor-
skich, następny to utrzymanie morskich dróg wodnych w rejonie ujścia Odry. Kolejny 
wydatek to wydatek rzędu 20 000 tys. zł na urzędy morskie. Mamy tutaj zaplanowane 
wydatki na utrzymanie inwestycji oraz statutową działalność dwóch Urzędów Morskich 
w Gdyni i Szczecinie. Trzeci wydatek to szkolnictwo wyższe w kwocie 182 000 tys. zł. 
Wydatki zaplanowane są na utrzymanie, inwestycje oraz statutową działalność uczelni 
morskich, czyli Uniwersytetu Morskiego w Gdyni oraz Akademii Morskiej w Szczecinie. 
Czwarta sfera wydatkowa to kwota 51 000 tys. zł zaplanowana na utrzymanie i statu-
tową działalność Ministerstwa Infrastruktury, oczywiście w części gospodarki morskiej. 
Kwota 50 000 tys. zł jest przeznaczona na ratownictwo morskie, czyli na funkcjonowanie 
Morskiej Służby Poszukiwania i Ratownictwa. Kwota 11 500 tys. zł będzie wydatkowana 
na Zespół Szkół Morskich w Świnoujściu, a kwota 2000 tys. zł na izby morskie. Wydatki 
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obronne to 6500 tys. zł.  I ostatnia kwestia  to kwestia dziewiąta obejmująca projekty 
realizowane z udziałem środków europejskich. Tutaj mamy zaplanowane 276 000 tys. zł. 
Jeżeli chodzi o tę część budżetu państwa, czyli gospodarkę morską w kwestii docho-

dów, planuje się je uzyskać w wysokości 112 000 tys. zł. 
Panie przewodniczący, Wysoka Komisjo, proszę o pozytywne zaopiniowanie tej części 

budżetu państwa. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący poseł Marek Sawicki (KP): 
Dziękuję bardzo. Otwieram dyskusję. Kto w tej części chciałby zabrać głos? Nie widzę. 
Zamykam dyskusję. Zgłaszam wniosek... Bardzo proszę. 

Przewodniczący Ogólnopolskiego Związku Zawodowego Oficerów i Marynarzy Henryk 
Piątkowski: 

Dziękuję bardzo. Henryk Piątkowski, Ogólnopolski Związek Zawodowy Oficerów i Mary-
narzy. 
Przepraszam, że tak nagle. Myślałem, że państwo posłowie będą chcieli zabrać głos. 

Króciutko powiem, co nas sprowadza do państwa na posiedzenie Komisji w omawianym 
temacie. Jest to mianowicie, zresztą wspomniana w programie, kwestia wynagrodzeń 
w sferze budżetowej, a konkretnie w tym przypadku w terenowej administracji morskiej, 
czyli kwestia wynagrodzeń pracowników Urzędów Morskich w Gdyni i w Szczecinie oraz 
Morskiej Służby Poszukiwania i Ratownictwa. 
Króciutko chciałbym państwu przedstawić  jedną tezę. Otóż wydaje się, że przewi-

dziane środki, niestety, nie są wystarczające nawet na wywiązanie się przez rząd Rze-
czypospolitej Polskiej z umowy, jaką kilka lat temu zawarł ze związkiem w zakresie pod-
wyżek wynagrodzeń w terenowej administracji morskiej. Umówiliśmy się wtedy z przed-
stawicielami Ministerstwa Gospodarki Morskiej i Żeglugi Śródlądowej – takie wówczas 
istniało,  ale  rozumiem,  że ciągłość ministerialna  funkcjonuje  – w sprawie  doprowa-
dzenia w ciągu trzech  lat do podwyżki wynagrodzenia w urzędach morskich średnio  
o 1 tys. zł. Niestety, nie zostało to zrealizowane w latach 2018, 2019 i 2020. Szacujemy, 
że mniej więcej jednej trzeciej, jednej czwartej środków wówczas zabrakło, nie zostały 
one przekazane w budżetach, mimo wielu interwencji także państwa posłów, członków 
Komisji Gospodarki Morskiej  i Żeglugi Śródlądowej w tych latach. Wielokrotnie wno-
siliśmy o to najpierw do pana ministra gospodarki morskiej i żeglugi śródlądowej, póź-
niej do pana ministra infrastruktury. Ostatnio pisaliśmy we wrześniu, przypominając 
o potrzebie wywiązania się ze zobowiązań. Niestety, jak widzę, niespecjalnie to się dzieje. 
Nie bardzo rozumiemy – dlaczego. To jest jedna rzecz. 
Natomiast druga kwestia  jest taka, że nawet te środki, które w latach 2018–2020 

miały trafić do pracowników, a nie trafiły, dzisiaj z perspektywy wielu czynników, z któ-
rych państwo doskonale zdajecie sobie sprawę, a mianowicie dosyć istotnej inflacji i wielu 
innych finansowych kwestii, są niewystarczające. Pozwoliliśmy sobie, niestety, przed 
posiedzeniem – przepraszam w imieniu związku, że tak późno – złożyć dokument, który 
zawiera pokrótce kilka faktów dotyczących wynagrodzeń w terenowej administracji mor-
skiej. Myślę, że byłoby dobrze, żebyście państwo chwilę zatrzymali się nad owym doku-
mentem. Dosyć dobrze obrazuje on, jak to wygląda. 
Generalnie, kończąc już moje wystąpienie, chciałbym się zwrócić przede wszystkim 

do rządu o autopoprawkę do budżetu, chociażby na początek w związku z wywiązaniem 
się ze zobowiązania podjętego kilka lat temu. To po pierwsze. Po drugie, proszę o roz-
ważenie dołożenia dodatkowych środków poza tymi proponowanymi na wzrost wyna-
grodzeń. Jak to wygląda w szczegółach, jeżeli pan przewodniczący pozwoli, kilka zdań 
na ten temat powie koleżanka, która jest na pierwszej linii frontu, czyli przewodnicząca 
zakładowej organizacji związkowej naszego związku w Urzędzie Morskim w Gdyni. Tam 
dokładnie widać, jaka jest atmosfera wśród ludzi, na co oni czekają. Krótko mówiąc dłu-
żej tak jest im trudno żyć. Jeżeli środki nie zostaną zwiększone, to zagrożona będzie 
także  realizacja  zadań,  jakie  stawia ministerstwo  przed urzędami. Dziękuję  bardzo 
za uwagę. Jeżeli pan przewodniczący pozwoli  i udzieli głosu mojej koleżance,  z góry 
dziękuję. Przepraszam bardzo. 
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Przewodniczący poseł Marek Sawicki (KP): 
Dziękuję bardzo. Bardzo proszę, tylko w miarę syntetycznie. 

Przewodnicząca Przedstawicielstwa Zakładowego Ogólnopolskiego Związku Zawodo-
wego Oficerów i Marynarzy przy Urzędzie Morskim w Gdyni Elżbieta Wawrzynowska: 

Dzień dobry państwu. Elżbieta Wawrzynowska. Reprezentuję organizacje związkową. 
Urząd Morski w Gdyni  jest moim docelowym miejscem pracy, gdzie  jestem najbliżej 
ludzi, których dotyczy problem. 
Powiem wprost,  że sytuacja  jest  tragiczna. Jeżeli państwo nie dostrzegliście  tego 

do tej pory, to ja jestem tego świadkiem, jestem głosem ludzi, którzy pracują w tym urzę-
dzie. Powiedzieli, że odstąpią po prostu od wykonywanej pracy. Będą stały kapitanaty 
portów, jednostki nie będą wchodziły do portów, nie będą obsługiwani marynarze, nie 
będą wydawane dokumenty marynarskie, po prostu nie będzie nic robione. To, co w tej 
chwili państwo zaproponowaliście jako strona rządowa dla pracowników Urzędu Mor-
skiego w Gdyni, jest po prostu uwłaczające. 
W naszym  dokumencie,  który  przygotowaliśmy  i państwu  przedłożyliśmy,  który 

można sobie pobrać przed salą, wskazaliśmy kwoty samego utrzymania działalności 
urzędu ministra  infrastruktury w poszczególnych  częściach. W gospodarce morskiej 
miesięczne wynagrodzenie przewidziane w przyszłym roku dla korpusu służby cywilnej 
wynosi prawie 7 tys. zł, w gospodarce wodnej ponad 7 tys. zł, w żegludze śródlądowej 
prawie 10 tys. zł, a w urzędzie morskim 5076 zł. Mam pytanie, kogo państwo chcecie 
zatrudnić  za taką  kwotę,  jakich  specjalistów,  jakich  fachowców.  Będziemy  budować 
farmy wiatrowe. Fajnie. Bardzo się cieszymy, ale  tam trzeba  fachowców,  tam trzeba 
inżynierów, tam trzeba ludzi wykształconych, kapitanów, którzy obsługują porty, którzy 
obsługują duże wielozadaniowe jednostki, które zostały zakupione. 
To jest po prostu głos rozpaczy. W tym miejscu, dzisiaj bardzo państwa proszę, proszę 

tych, którzy jesteście władni cokolwiek zrobić w tym temacie, żeby po prostu pochylić się 
nad tematem wynagrodzeń w urzędach morskich. Urzędów tych za chwilę nie będzie, 
dlatego że nie będzie nas stać na to, żeby byli tam ludzie, którzy będą fachowcami. Piku-
jemy w dół. Niestety, tendencja z roku na rok się pogarsza. Dziękuję bardzo, że państwo 
zechcieliście mnie wysłuchać. 

Przewodniczący poseł Marek Sawicki (KP): 
Dziękuję bardzo. Czy pan minister Weber chciałby się odnieść do tych dwóch wypowiedzi? 

Sekretarz stanu w MI Rafał Weber: 
Tak. Podzielę wypowiedź na dwie części. W pierwszej części opiszę kwestię związaną 
z ratownikami Morskiej Służby Poszukiwania  i Ratownictwa, ponieważ w tym roku 
Ministerstwo  Infrastruktury  podjęło  wiele  działań  mających  na celu  wzmocnienie 
finansowe tejże jednostki,  jeżeli chodzi o obszar funduszu wynagrodzeń. Po pierwsze, 
na wniosek ministra infrastruktury od sierpnia bieżącego roku zwiększono budżet SAR 
z przeznaczeniem na podwyżki dla blisko 300, a dokładniej 295 pracowników średnio 
na etat po 1 tys. zł. Łączna kwota przyznanych środków na ten cel to 1800 tys. zł. 
Po drugie, dodatkowo od września bieżącego roku w ramach rozwiązań systemowych, 

wynikających z nowelizacji tegorocznego budżetu, przyznano dodatkowe środki w kwo-
cie 1100 tys. zł na wypłatę specjalnych dodatków motywacyjnych o charakterze uznanio-
wym, w szczególności za duże zaangażowanie w pracę, efektywną realizację zadań oraz 
wysoką jakość wykonywanej pracy. Środki te stanowią 6% planowanych na rok bieżący 
wydatków na wynagrodzenia osobowe i mogą być przeznaczone dla pracowników SAR. 
I trzecia kwestia. W ramach budżetu na rok 2022 zabezpieczono dodatkowe środki 

na SAR. Tutaj mamy utrzymanie przyznanych w roku 2021 podwyżek, tak jak wspo-
mniałem wcześniej, średnio w wysokości 1 tys. zł dla pracownika. 
Druga kwestia to wzmocnienie etatowe urzędu. Są to środki na zatrudnienie dwudzie-

stu nowych ratowników brzegowych stacji ratowniczych w celu zapewnienia całodobo-
wych dyżurów na stacji. W budżecie na 2022 rok zaplanowano również zwiększenie fun-
duszu wynagrodzeń o kolejne 7,4% w stosunku do kwot z roku 2021 z przeznaczeniem 
na przywrócenie w roku 2022 funduszu nagród oraz wzrosty wynagrodzeń ratowników. 
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Jeżeli  chodzi o urzędy morskie, o Urząd Morski w Gdyni, w projekcie nowelizacji 
budżetu na 2021 rok wydatki na wynagrodzenia osobowe urzędu zostały zwiększone 
o 2280 tys. zł. Środki te stanowią 6% planowanych na rok bieżący wydatków na wyna-
grodzenia osobowe urzędu. Mogą być przeznaczone na wypłatę specjalnych dodatków 
motywacyjnych  o charakterze  uznaniowym, w szczególności  za duże  zaangażowanie 
w pracę,  efektywną  realizację  zadań oraz wysoką  jakość wykonywanej pracy. Szcze-
gółowe zasady wykorzystania owych środków zostały określone w przepisach ustawy 
z dnia 14 października 2021 r. o zmianie ustawy o szczególnych rozwiązaniach służących 
realizacji ustawy budżetowej na rok 2021. 
I druga kwestia. W projekcie budżetu na rok 2022 wydatki na wynagrodzenia osobowe 

urzędu zostały zwiększone o kwotę 3580 tys. zł, z tego zwiększenie środków w ramach 
funduszu wynagrodzeń wynosi 4,4%. Jest to łączna kwota 2148 tys. zł. Po drugie, w 2022 
roku  jest przywrócenie  funduszu nagród. Jest  to wzrost wynagrodzeń o kolejne 3%. 
Łączna kwota wynosi 1432 tys. zł. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący poseł Marek Sawicki (KP): 
Dziękuję bardzo, panie ministrze. Jeżeli państwo posłowie uznają, że trzeba podnieść 
kwestię poprawek zgłoszonych przez związki, oczywiście można to zrobić do końca posie-
dzenia Komisji bądź w trakcie drugiego czytania. Zgłaszam wniosek o pozytywne zaopi-
niowanie projektu ustawy budżetowej części 21. Jeżeli nie usłyszę sprzeciwu, uznam, 
że Komisja przyjmuje powyższy wniosek. Sprzeciwu nie słyszę. 
Punkt szósty. Część budżetowa 22 – Gospodarka wodna. W tym punkcie proszę o zre-

ferowanie dochodów i wydatków, wynagrodzeń w państwowych jednostkach budżeto-
wych, dotacji celowych oraz środków europejskich na finansowanie programów opera-
cyjnych. O zreferowanie tej części ustawy budżetowej proszę ponownie pana ministra 
Webera. 

Sekretarz stanu w MI Rafał Weber: 
Dziękuję bardzo. Na realizację zadań w obszarze gospodarki wodnej na rok 2022 przewi-
dziano wydatki o łącznej wysokości 1 271 000 tys. zł. Po pierwsze, jest to 964 000 tys. zł... 

Przewodniczący poseł Marek Sawicki (KP): 
Nie przeszkadzamy sobie, bardzo proszę. 

Sekretarz stanu w MI Rafał Weber: 
...  na działalność  Państwowego  Gospodarstwa  Wodnego  Wody  Polskie;  po drugie,  
126 000 tys. zł na państwowe instytuty badawcze, czyli Instytut Meteorologii i Gospo-
darki Wodnej oraz Państwowy Instytut Geologiczny. Kwestia trzecia to 80 000 tys. zł dla 
Ministerstwa Infrastruktury. Wydatki obronne wynoszą blisko 2000 tys. zł. Kwestia piąta 
to projekty realizowane z udziałem środków europejskich na kwotę blisko 100 000 tys. zł, 
dokładnie 98 000 tys. zł. 
Jeżeli chodzi o dochody budżetu państwa w tej części,  to w 2022 roku planuje się 

uzyskanie dochodów w wysokości 25 000 tys. zł. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący poseł Marek Sawicki (KP): 
Dziękuję bardzo. Czy ktoś chciałby zabrać głos w tej części? Nie widzę. W związku z tym 
zgłaszam wniosek o pozytywne zaopiniowanie projektu ustawy budżetowej części 22. 
Jeżeli nie usłyszę sprzeciwu, uznam, że wniosek został przyjęty. Sprzeciwu nie słyszę. 
Przechodzimy do punktu siódmego. Jest to plan finansowy państwowej osoby praw-

nej Państwowe Gospodarstwo Wodne Wody Polskie. Bardzo proszę. Czy ten punkt refe-
ruje pan minister czy pani prezes? 

Sekretarz stanu w MI Rafał Weber: 
Ja mogę. Jeżeli będą pytania, to pani prezes uzupełni. 

Przewodniczący poseł Marek Sawicki (KP): 
Bardzo proszę panią prezes. 

Sekretarz stanu w MI Rafał Weber: 
Proszę bardzo. 
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Przewodniczący poseł Marek Sawicki (KP): 
Czy pan minister? Uzgodnijcie pomiędzy sobą. 

Sekretarz stanu w MI Rafał Weber: 
Tak jak powiedziałem, mogę w kwestii ogólnej, natomiast jeżeli będą pytania, odpowie 
pani prezes. 

Przewodniczący poseł Marek Sawicki (KP): 
Bardzo proszę, panie ministrze. 

Sekretarz stanu w MI Rafał Weber: 
Przychody Państwowego Gospodarstwa Wodnego Wody Polskie oszacowane są w roku 
2022 na poziomie 1 515 000 tys. zł, w tym przychody z prowadzonej działalności, mię-
dzy  innymi  wpływy  z opłat  ustalonych  za usługi  wodne,  wpływy  z gospodarowania 
powierzonym mieniem Skarbu Państwa związanym z gospodarką wodną oraz opłaty 
za udzielone zgody wodnoprawne wynoszą 526 000 tys. zł, dotacje i subwencje z budżetu 
państwa wynoszą 827 000 tys. zł, środki od innych jednostek sektora finansów publicz-
nych  wynoszą  25 000  tys. zł.  Jeżeli  chodzi  o koszty,  ogółem  oszacowane  są w wyso-
kości  2  125 000  tys. zł.  Kwota  2 102 000  tys. zł  to koszty  funkcjonowania,  kwota  
23 000 tys. zł to koszty realizacji zadań, środki przekazane innym podmiotom. Ponadto przy-
jęto środki na wydatki majątkowe w kwocie 1 134 000 tys. zł, z czego inwestycje unijne to  
690 000 tys. zł,  inwestycje finansowane z przychodów Wód Polskich to 428 000 tys. zł 
oraz inwestycje ze środków jednostek samorządu terytorialnego to 12 000 tys. zł. Dzię-
kuję bardzo. 

Przewodniczący poseł Marek Sawicki (KP): 
Dziękuję. Czy pani prezes chce uzupełnić, poprawić po panu ministrze? 

Zastępca prezesa Państwowego Gospodarstwa Wodnego Wody Polskie do spraw eko-
nomicznych i organizacyjnych Beata Orlik: 

Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący poseł Marek Sawicki (KP): 
Nie będzie poprawiania. Czy ktoś w tym punkcie chciałby zabrać głos w dyskusji? Nie 
widzę. W związku z tym zgłaszam wniosek o pozytywne zaopiniowanie planu finanso-
wego państwowej osoby prawnej Państwowego Gospodarstwa Wodnego Wody Polskie. 
Jeżeli nie usłyszę sprzeciwu, uznam, że Komisja przyjmuje powyższy wniosek. Sprze-
ciwu nie słyszę. 
Przechodzimy do punktu ósmego. Część budżetowa 69 – Żegluga śródlądowa. W tym 

punkcie proszę o zreferowanie dochodów i wydatków oraz wynagrodzeń w państwowych 
jednostkach budżetowych. Ponownie pan minister Weber. 

Sekretarz stanu w MI Rafał Weber: 
Dziękuję bardzo. Wydatki z budżetu państwa w części 69 – Żegluga śródlądowa w roku 
2022 zaplanowano w wysokości 25 000 tys. zł, z czego 14 000 tys. zł dla urzędów żeglugi 
śródlądowej, 8000 tys. zł dla Ministerstwa Infrastruktury, 1700 tys. zł dla Technikum 
Żeglugi Śródlądowej we Wrocławiu  i 358  tys. zł  jako wydatki  obronne.  Jeżeli  chodzi 
o dochody budżetu państwa w tej części, planuje się je uzyskać w wysokości 751 tys. zł. 
Wpływy zostały zaplanowane przez Urzędy Żeglugi Śródlądowej w Bydgoszczy, Szczeci-
nie i Wrocławiu głównie z tytułu, po pierwsze, opłat za wydanie żeglarskich książeczek 
pracy, dokumentów rejestracyjnych statków, a także rejestracji dzienników podwodnych 
w kwocie 490 tys. zł; po drugie, opłat za wydanie świadectw zdolności żeglugowej, świa-
dectw pomiarowych statku, wydanie dokumentów potwierdzających kwalifikacje zawo-
dowe. Tutaj dochody zaplanowano w wysokości 261 tys. zł. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący poseł Marek Sawicki (KP): 
Dziękuję bardzo. Otwieram dyskusję w tym punkcie. Czy ktoś z państwa chciałby zabrać 
głos? Nie widzę. Zamykam dyskusję. Zgłaszam wniosek o pozytywne zaopiniowanie pro-
jektu ustawy budżetowej w części 69. Jeżeli nie usłyszę sprzeciwu, uznam, że Komisja 
przyjmuje powyższy wniosek. Sprzeciwu nie słyszę. 
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Przechodzimy  do punktu  dziewiątego.  Część  budżetowa  83  –  Rezerwy  celowe, 
w zakresie pozycji 4, 8, 44 i 56. O zreferowanie ponownie proszę pana ministra Webera. 

Sekretarz stanu w MI Rafał Weber: 
Dziękuję bardzo. Minister infrastruktury zgłosił do części 83 – Rezerwy celowe na rok 
2022 środki o łącznej wysokości 1 649 000 tys. zł,  tak  jak pan przewodniczący zacy-
tował, w czterech pozycjach. Pozycja 4 to przeciwdziałanie  i usuwanie skutków klęsk 
żywiołowych. Mamy w tym kwotę 1 486 000 tys. zł na realizację projektu ochrony prze-
ciwpowodziowej w dorzeczu Odry i Wisły. Pozycja 8 to rezerwa na realizację projektów 
współfinansowanych z udziałem środków pochodzących z budżetu Unii Europejskiej 
oraz ze środków pomocy bezzwrotnej, rozliczania programów i projektów finansowanych 
z udziałem środków, a także rozliczania z budżetem ogólnym Unii Europejskiej. Tutaj 
mamy kwotę 32 599 tys. zł. Pozycja 44 to finansowanie realizacji niektórych zadań kon-
tynuowanych, w tym środki na odbudowę dochodów budżetu państwa i zadania zwią-
zane z poprawą finansów publicznych. Tutaj mamy kwotę 100 000 tys. zł.  I ostatnia 
rezerwa to pozycja 56, czyli rezerwa na zmiany systemowe i niektóre zmiany organi-
zacyjne, w tym nowe zadania. Jest to najmniejsza rezerwa w wysokości 30 000 tys. zł. 
Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący poseł Marek Sawicki (KP): 
Dziękuję bardzo. Otwieram dyskusję. Czy ktoś z pań posłanek, panów posłów, zapro-
szonych gości chciałby zabrać głos? Zamykam dyskusję. Zgłaszam wniosek o pozytywne 
zaopiniowanie projektu ustawy budżetowej w części 83 – Rezerwy celowe, w zakresie 
pozycji 4, 8, 44 i 56. Jeżeli nie usłyszę sprzeciwu, uznam, że Komisja przyjęła powyższy 
wniosek. Sprzeciwu nie słyszę. 
Szanowni państwo, zaopiniowaliśmy zatem poszczególne części budżetowe. Takie 

stanowisko zawrzemy w opinii dla Komisji Finansów Publicznych. 
Oczywiście pozostał nam wybór posła sprawozdawcy. Proponuję, żeby posłem spra-

wozdawcą był pan przewodniczący Jerzy Materna. Czy przyjmuje pan? 

Poseł Jerzy Materna (PiS): 
Z przyjemnością. 

Przewodniczący poseł Marek Sawicki (KP): 
Czy są inne kandydatury? Nie ma. A więc wybraliśmy sprawozdawcę. 
Jednocześnie chciałbym wszystkim państwu serdecznie podziękować za bardzo rze-

czową i wyczerpującą dyskusję oraz za dużą dyscyplinę. Dziękuję bardzo. 
Zamykam posiedzenie Komisji. 


